
List 10. 

Kako in kedaj postane naše ljubljansko moč
virje popolnem rodovitna zemlja? 

(Konec.) 

Mnogokrat se sliši beseda: „Ljubljansko močvirje 
bo še keđaj drugi Banat". Res je, da se včasih na njem 
uže precej pridela, vzlasti če se je požig mahu dobro 
obnesel in je kmalu potem deževje nastopilo, ki je va
rovalo, da obilnega pepela vetrovi niso mogli odnesti. 
Al prezreti ne smemo, da pogoj dobre letine je vsakako 
pravilno vzdržanje vodotokov (kanalov), katero veliko 
stroškov stane in tako dohodke močvirja zelć zmanjša; 
zraven tega je pa tudi pomisliti, da bo enkrat in na 
več krajih močvirja zginila šota in tedaj bode konec 
požiganju mahu, kar že dandanes na nekaterih krajih 
vidimo, kakor na pr. v Vnanji Gorici. 

Kedar pa pepel ne bode gnojil močvirnega zem
ljišča, bode mu drug gnoj potreben. Zato bo pa treba, 
da posestniki močvirja v e č ž i v i n e redijo, katera pa 
bode tudi v e č k l a j e potrebovala, in sicer posebno 
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trave in sena. Kako pa si to pridelati? Nikakor dru
gače, kakor s tem, da čez travnike n a p e l j u j e m o 
v o d o po izgledu gospodarjev v Lombardiji na Laškem, 

Morebiti se nam pozneje prilika ponudi, da bodemo 
bolj na drobno popisali laško namakanje travnikov; za 
zdaj naj zadostuje našim bralcem, da jim povemo, kaj 
je o tem uže pred mnogimi leti pisal za kmetijstvo zel6 
zaslužni mož in slavni pisatelj dr. Burger, ki je laške 
naprave za močenje travnikov sam ogledaval in videl 
njih čuda veliki vspeh. Pisal je tako le: 

„Laški kmetovalci pa so šli še dalje; premišljevali 
so in skušali ter iznašli z i m s k e s e n o ž e t i (prati a 
marcita), katere dajejo celo zimo travo za klajo gove
dom. Tako je mogoče bilo imeti veliko število živine, 
namolzti obilo mleka in delati iz njega sir, ne le za 
domačo potrebo, temveč tudi za prodaj v tuje dežele, 
ki jim je vsako leto donesel 1 milijon in 200.000 gold. 
Take senožeti pa narejajo tako, da voda na njih nikjer 
ne zastaja, ampak se čez senožeti vlije in odteče. Ce 
pozimi toplota tudi več stopinj pod ničlo na termometru 
pade, ali če tudi sneg pride, vendar voda ne zmrzne 
zato, ker nagloma odteče, in trava, ki jo kosijo janua-
rija meseca, izraste 4 do 6 palcev visoka. Vode potre
bujejo tako ravnane senožeti leto in dan veliko, a tudi 
Eridelek trave na taki zimski senožeti je sila velik, kajti 

osijo jih 5—8krat na leto in na enem oralu pridelajo 
vsako leto 714 centov trave ali 142 centov send. Zato 
pa ima tudi tam en oral take senožeti vrednost kacih 
2600 gld." — Tako piše dr. Burger o veliki koristi mo
čenja travnikov na Laškem. 

Se ve da podnebje naše dežele je vse drugačno, 
kakor na Laškem in da po takem pri nas ne moremo 
pričakovati tolikih košenj, vendar bo to uže velika do
brota za nas, če namesti slabeje trave pridelamo žlah-
nejo in pa take bolje trave veliko več kakor dozdaj. 

Da pa moremo vpeljati dobro močenje travnikov po 
izgledu laškega, treba nam je i z v e d e n c a , ki take na
prave pozna in jih je uže sam naredil. Potreba je pa 
tudi, da se naprave za n a m a k a n j e senožeti ob enem 
vpeljejo z napravami za o s u š e n j e zato, da eno ne 
ovira druzega. Po vsem tem je jasno, da se obojno 
delo mora pod vodstvom izvedencev ob enem pričeti zato, 
ker se eno z drugim vjema, in da mora odboru, kate
remu je izročena skrb za obdelovanje ljubljanskega mo
čvirja, zdaj skrb biti, da dobi m o ž a , ki je dejansko 
izveden o močenji na suho dejanega močvirja. S tem 
še le bode mogoče, vsaj nekoliko vresničiti ono veselo 
prerokovanje, da utegne naš mah kedaj še Banat za 
kranjsko deželo postati." 


